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A Barcelona, segons el Re-
compte 2017 organitzat per la
Xarxa d’Atenció a Persones Sen-
se Llar (XAPSLL) que es va fer
el passat mes de maig, hi ha
1.026 persones dormint al ca-
rrer. La xifra és superior a la del
recompte del 2016, que va lo-
calitzar 941 sensesostre. Més
enllà de la fredor d’aquestes da-
des, però, cada número amaga
una història personal.

Diumenge 18 de juny, dos
quarts de nou del vespre. Barri
del Fort Pienc. Un grup de vo-
luntaris de diferents ONG re-
parteix, en una parada a tocar de
l’Estació del Nord, menjar per a
tots aquells que s’hi acosten. Ho
fan, des de fa temps, cada diu-
menge. Molts dels que s’apropen
per poder fer un àpat són, o han
estat, sensesostre. 

“Vaig ser sensesostre durant
quatre anys. Dormia aquí a l’Es-
tació del Nord”. Qui parla és en
Ramon, que m’explica com un
home de Berga amb feina en
una empresa de la indústria tèx-
til va acabar dormint al carrer a
Barcelona entre l’octubre del
2012 i l’octubre del 2016. “Tot va
començar amb l’alcohol. Tens
una sèrie de rutines relacionades
amb la beguda que, sense que te
n’adonis, et van convertint en un
alcohòlic”, relata. Un viatge de
feina a Santander va ser el des-
encadenant del que vindria des-
prés: “Vaig anar al bar de l’hotel
i em vaig despertar en un hospi-
tal”, explica. Allò li va suposar
perdre la feina i el seu particular
descens cap a la foscor es va ac-
celerar. “Em vaig ‘rebentar’ tot el
que tenia a Santander en begu-
da i allà vaig començar a dormir
al carrer”, explica amb molta se-

renitat. Va aconseguir tornar a
Barcelona amb autobús gràcies a
l’ajuda econòmica d’un capellà.
L’autobús el va deixar a l’Estació
del Nord que, per desgràcia, es va
convertir en casa seva durant
quatre anys. “Quan comences a
dormir al carrer no expliques
res a la família perquè et fa ver-
gonya. La bola es va fent gran i
cada vegada beus més”, recorda. 

Mentre parlem i li pregunto
per la duresa de dormir al carrer,
fa una confessió sorprenent: “Si
toca dormir al carrer dorms al ca-
rrer. No ha estat especialment
dur”. Tot i la resposta, les seves
paraules reflecteixen l’amargor
d’una experiència que ningú vol-
dria viure mai. 

VEURE LA LLUM
Sortir d’una dinàmica com la que
li va tocar viure a en Ramon és
molt complicat. En el seu cas, tot
va començar quan algú de Ber-
ga que el coneixia de vista el va
reconèixer a l’estació i va avisar
la Fundació Arrels, que atén
persones sense llar a la ciutat.
Això  li va permetre recuperar el

contacte amb la seva germana.
“Dos dels meus companys d’aquí
a l’estació es van morir. Un de
pneumònia i l’altre, després de
barrejar alcohol i pastilles, ja
no es va despertar. Això em va
fer reflexionar i vaig pensar que
el següent podia ser jo”. Aquest
canvi de xip el va convèncer de
la necessitat de sortir del pou. Va
trucar a la seva germana per
dir-li que estava decidit a deixar
la beguda, pas imprescindible
per deixar el carrer. Ara viu en
una habitació a Lesseps, ha po-
gut recuperar l’atur que no va
utilitzar, va fent petites feines de
reparació a pisos del barri on viu
i aquest 4 de juliol farà un any
que no beu. “Alcohòlic no ho dei-
xes de ser mai, però ara puc dir
que estic content i sóc feliç”.

MÉS D’UN ANY AL CARRER
En Ramon, tot i que la seva rea-
litat continua sent dura, pot ex-
plicar que ha aconseguit sortir del
carrer. Aquest no és el cas de la se-
güent història, la d’en Yahos-
hua. Aquest jove, nascut a Israel,
i emigrat amb la seva família als

Estats Units i Anglaterra, va arri-
bar fa vuit anys a Barcelona per
treballar en el món de les finan-
ces com a autònom. El 2011,
però, va perdre la feina a causa de
la crisi econòmica. Llavors va
començar el seu periple per dife-
rents punts de l’Estat per trobar
feina. Va aconseguir alguna feina
puntual, però poca cosa més.
“Vaig treballar un temps en el sec-
tor de l’agricultura a Almeria
però eren feines temporals i em
vaig anar trobant situacions on
em van discriminar pel meu co-
lor de pell –en Yahoshua és ne-
gre–”, explica. Al mateix temps,
lamenta que “a molts llocs no es
creien el meu currículum. Veien
un negre i es pensaven que només
podia fer segons quines feines”.

Va decidir tornar a Barcelona
i va començar a viure amb una
dona amb qui tenia una relació.
La relació es va acabar i la seva si-
tuació personal es va anar dete-
riorant. Després d’anys sense
feina, es va quedar sense recur-
sos econòmics i sense casa. “Des
de fa més d’un any dormo en ofi-
cines bancàries. Mai no he volgut

dormir en grups de sensesostre
perquè al carrer hi ha molts pro-
blemes”, diu. Afegeix que “viure
al carrer és molt dur, sobretot psi-
cològicament” i explica que “cada
dia és una lluita perquè no em ro-
bin i mantenir les meves coses”.

En Yahoshua, com en Ra-
mon, també té facilitat per la pa-
raula. Tot i que no deu ser agra-
dable haver d’explicar la seva
història, se’l nota còmode durant
la conversa i insisteix que anoti
el que explica. Li pregunto per
l’alcoholisme que pateixen la
majoria dels sensesostre. Em
nega que ho sigui, però afegeix
que per suportar la seva situació
“la cervesa, el vi i el Jack Danie-
l’s hi ajuden”.

Abans d’acabar li pregunto
com encara el futur. És pessi-
mista i denuncia que no aconse-
gueix res dels serveis socials.
Amb un somriure que l’ha acom-
panyat durant estones de la con-
versa, es treu de la motxilla lletres
de cançons fetes per ell. Se’l veu
orgullós. “Ara el meu objectiu és
trobar algú que toqui la guitarra
i poder cantar”, conclou.

Albert Ribas
BARCELONA

Quan el carrer és casa teva
» Un sensesostre i un home que va viure 4 anys al carrer expliquen la seva història a aquesta publicació
» El Recompte 2017 fet al maig va confirmar que creix el nombre de gent que dorm a la via pública

Cada cop hi ha més persones que dormen al carrer a la ciutat. Foto: Cristian López
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REFERÈNDUM4“Toca a les catalanes i als
catalans decidir el seu futur. És a les seves
mans i a les de tots nosaltres fer-ho pos-
sible, demostrar que la democràcia ens
uneix per damunt de les legítimes i salu-
dables discrepàncies”. Amb aquestes pa-
raules, el president de la Generalitat, Car-
les Puigdemont, i el vicepresident Oriol
Junqueras han encoratjat la societat civil
a defensar a partir d’ara un referèndum
que des del passat 9 de juny ja té data –1
d’octubre– i pregunta –“Voleu que Cata-
lunya sigui un Estat independent en for-
ma de república?”–.

El compte enrere, doncs, ha co-
mençat. I ho ha fet amb dubtes damunt
la taula –qui posarà les urnes, quin serà
el cens, com serà la cobertura legal...–
i un Estat  espanyol que, a diferència del
que va passar amb la consulta del 9-N,

està disposat a posar tota la carn a la
graella per evitar que hi hagi urnes l’1
d’octubre.

De fet, és precisament per això, per
protegir-se, que l’acte del 9 de juny no va
incloure cap firma ni contracte que es pu-
gui recórrer, però la fiscalia ja ha portat
igualment l’anunci als tribunals a través
de la querella contra la consellera Me-
ritxell Borràs. Sigui com sigui, el com-
promís públic del president i del vice-
president va ser clar i solemne: “El Go-
vern es conjura a oferir totes les garan-
ties i a vetllar per la rectitud del procés
de convocatòria, organització i celebra-
ció del referèndum”, va afirmar Puigde-
mont, afegint que “la resposta que hi do-
nin els ciutadans, en forma de ‘sí’ o de
‘no’, serà un mandat que aquest Govern
es compromet a aplicar”.

Prèviament, Junqueras havia destacat
que la decisió de tirar endavant el refe-
rèndum unilateral s’havia pres davant
“d’un Estat deficient i injust, que exerceix
antidemocràticament les seves funcions
i perjudica els interessos econòmics del
país”, recordant que a Espanya hi ha mi-
nistres que “encarreguen la fabricació
de proves falses contra representants
electes escollits democràticament”.

LA REPÚBLICA I ELS ‘COMUNS’
L’acte va escenificar de nou, amb la pre-
sència dels diputats de Junts pel Sí i la
CUP, la unitat de les forces indepen-
dentistes davant d’un procés que, ara
sembla que sí, afronta la partida final. De
fet, les cares d’alguns dels presents re-
flectien més aviat el pes de la responsa-
bilitat i la dificultat del que els ve a sobre

que no pas l’èpica o l’eufòria d’altres oca-
sions. Tots ells sabien que estaven fent un
pas endavant del qual serà molt difícil fer
marxa enrere.

Però a la foto del dia 9 hi va haver un
gran absent: el partit d’Ada Colau. Els
‘comuns’, que sempre han defensat un
referèndum com a eina per resoldre el
conflicte, s’han desmarcat, almenys de
moment, de la proposta unilateral del
Govern, argumentant que no hi veuen
suficients garanties. Sigui com sigui,
amb la inclusió de la paraula “repúbli-
ca” a la pregunta, feta a instàncies
d’ERC i la CUP, s’intenta seduir els
simpatitzants de Catalunya en Comú
perquè vagin a votar el dia 1 d’octubre
i eixamplin així la participació, fins i tot
encara que els seus dirigents no acabin
donant suport al referèndum.

MANIFESTACIÓ4La resposta de la socie-
tat civil independentista a l’anunci de la
data i la pregunta del referèndum no es va
fer esperar. Dos dies després, diumenge 11
de juny, milers de persones –30.000 se-
gons la Guàrdia Urbana– van recollir el
guant llançat pel Govern en un acte orga-
nitzat per l’ANC, Òmnium i l’AMI a Bar-
celona que va servir per conjurar-se i dei-
xar clar a l’Estat espanyol que no ho tindrà
fàcil per impedir que Catalunya voti el pri-
mer diumenge d’octubre.

“Els catalans votarem aquest 1 d'oc-
tubre, i quan el Govern compleixi amb el
mandat democràtic no estarà sol”, va dei-
xar clar l’exentrenador del Barça Pep
Guardiola, que va posar veu al manifest
de les entitats independentistes i va con-

vertir-se en l’actor principal de la jorna-
da. “El Govern ha de saber que tots i ca-
dascun de nosaltres estarem al seu costat”,
va clamar un Guardiola que va injectar eu-
fòria entre els milers d’assistents a l’acte.

Entre crits de “No esteu sols”, “Vota-
rem” o el clàssic “Independència”, Guar-
diola va voler “deixar ben clar que el prò-
xim 1 d'octubre votarem en un referèndum
per decidir el nostre futur”. “Votarem en-
cara que l’Estat no ho vulgui”, va dir
abans d’apel·lar “a tots els demòcrates d'Eu-
ropa i del món a fer-nos costat en la defensa
dels drets avui amenaçats a Catalunya” i de
titllar l’Estat espanyol d’“autoritari”. “Ara
més que mai acudirem a les urnes: no fa-
llarem!”, va concloure Guardiola. Primer,
però, caldrà que no fallin els polítics.

“El Govern no estarà sol”

» El president Puigdemont i el vicepresident Junqueras posen data al referèndum: 1 d’octubre
» Comença el compte enrere amb dubtes damunt la taula i l’Estat disposat a torpedinar la votació 

“La democràcia ens uneix” 4La cúpula de la nostra icona
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Un diari plural

per Marc Antònio i Llobet

4La cúpula de la nostra icona

Fa anys que mirem la nostra
icona santandreuenca, la nos-
tra catedral, la nostra bandera
com a barri, en tots els actes
que celebrem... I està atrapada.
És presa. No hi ha manera que
l’alliberin. Una xarxa, a l’estil
dels gladiadors de l’antiga
Roma, la té presa i no la deixa
lluir amb tota la seva esplendor
i majestuositat.

Des que li van posar el cas-
quet, el condó o el barret, se-
gons qui parli, han passat
tants dies que ja gairebé és
normal veure la nostra em-
blemàtica església embolicada
amb la xarxa. Una xarxa que li
van encasquetar per a la nos-
tra seguretat i que haurem de
creure que serà a perpetuïtat.
Com diu el nostre historiador
local Jordi Petit, els andre-
uencs hem estat el poble més
bel·ligerant de tots els petits
municipis que formen avui la
gran Barcelona. Potser hau-
rem de tornar a donar senyals
de vida a l’estil dels nostres
avantpassats. Espero que no
hàgim de ressuscitar-los per
tornar a tenir la nostra esglé-
sia com sempre havia estat,

com quan érem petits i jugà-
vem a cromos a la seva porta
o quan es defensaven els drets
de les persones que es mani-
festaven. És clar, parlo de llu-
ny... Ara, amb tants diners
amunt i avall... Les coses no
s’acaben mai i els diners es
perden pel camí.

Deixo per a una altra ocasió
la proposta d’edificar el segon
campanar, que com tothom es
deu preguntar... “Però, aques-
ta església està incompleta, fal-
ta acabar-la, oi?” - Doncs, sí.
Quan s’anava a edificar el segon
campanar, va caure la cúpula
en qüestió i es va haver de tor-
nar-la a fer a corre-cuita i amb
l’ajut de tot el poble. Així va
quedar pendent el segon cam-
panar i és com ens ha arribat a
nosaltres i la tenim avui.

No crec que sigui el millor
moment per reivindicar el se-
gon campanar, però sí, ja és
hora que l’Església i l’Ajunta-
ment prenguin una determi-
nació. L’Església, per ser la
“nostra” església una propietat
seva, i l’Ajuntament, perquè ha
de vetllar i conservar els nos-
tres espais i edificis més sim-

bòlics i emblemàtics, no només
del centre i de l’Eixample, de la
Ribera o del Raval.

Espero que algú prengui al-
guna determinació al respecte,
perquè ja és hora. No més con-
trol i més actuació... Però no
una actuació teatral. Ara cal
una actuació resolutòria i defi-
nitiva per posar fi d’una vega-
da a l’empresonament de la
nostra icona emblemàtica... El
nostre més digne baluard.

La sort va estar amb nosal-
tres per la rifa de Nadal pas-
sada. El número de la rifa que
portava la parròquia de Sant
Andreu va ser afavorit amb la
devolució de l’import jugat.
Això volia dir que la parròquia
havia aconseguit la part pre-
vista per cada número, la cor-
responent a cada participació
venuda i, com deia la partici-
pació, l’import aconseguit que-
dava dins el pot solidari “Pro
Cúpula”. Quina casualitat! Fins
i tot en aquest simple detall
sembla que tenim sort i espe-
rem que comenci ben aviat la
reparació de les esquerdes.
Endavant amb les bastides!
Que comencin les obres!

per David Rabadà

Fa unes setmanes que l’Ajun-
tament de Barcelona va aturar
les obres del parc de les Glò-
ries. Un increment inesperat
en el cost d’aquest projecte va
fer prendre aquesta decisió a
l’equip d’Ada Colau. El fet és
que es va trobar un col·lector al
perforar el túnel que ha de
creuar la plaça de les Glòries.
És a dir, algú es va equivocar i
ara tocaria fer una nova fora-
dada més profunda i amb ac-
cessos més allunyats, en fi, tot
molt més car. Independent-
ment de les despeses i de les
responsabilitats, el problema és

el trànsit que es veu estrangu-
lat i concentrat en els carrers
del voltant de les Glòries. Això,
i especialment en el carrer de
la Independència, fa que en ho-
res punta els embussos, els
clàxons i la pol·lució esdevin-
guin molt nocius per al veïnat.
Sabem que l’Ajuntament de
Colau vol millorar la qualitat de
l’aire de la ciutat. Potser que
per això es plantegi acabar to-
tes les obres quan abans millor.
Les Glòries n’és una de les
principals que provoquen
fums, dioxines i respiració
molt molesta als seus votants.

Un diari participatiu

4L’infern de les Glòries

Actualitat a la xarxa

#Editorial 

@JordiGraupera: Fa una mica d'angú-
nia veure que us sap greu un editorial
(New York Times) que no dóna cobertura
a la repressió.

#AdéuALaRiera

@pilarcarracelas: Amb les hores que
diuen que ha durat la sèrie La Riera es fa
la meitat d'un cicle formatiu de grau
superior.

#VersiónVillarejo

@Candeliano: Quién se iba a imaginar
que heredando monarquía, ejército,
policía y judicatura de la dictadura
pudieran existir cloacas del estado.
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Un diari obert

L’examen de la selectivitat de català
tenia una “grata” sorpresa a l’opció B:
a la part d’expressió escrita s’havia de
fer un text sobre la desigualtat de les
dones en l’àmbit científic. La majo-
ria de la gent amb qui vaig parlar va
fer l’opció B, i molta gent de la meva
classe va pensar que jo també la fa-
ria, però jo em vaig decantar per l’A,
sobre la guerra. Perquè és evident que
les dones fem una guerra constant en
una lluita per la igualtat i que surti un
text sobre això pot reconfortar. Re-
conforta una mica a alguns, però no
a mi. Perquè de què serveix fer un
text quan, i no només en l’ambient
científic, es discrimina les dones
amb l’única raó o preàmbul que no
són homes?

En lloc d’alegrar-me o d’il·lusionar-
me per veure la temàtica del text, el
primer que vaig pensar va ser com de
paradoxal era aquell exercici quan en
l’examen anterior, de llengua caste-
llana, havien entrat setze poetes ho-
mes. Ni una sola dona. Gil de Biedma,
García Lorca, Machado… I així una
llista fins a setze, sumant-hi Marsé per
Últimas tardes con Teresa. On que-
daven les dones? On era Rosalía de
Castro o María Teresa León, entre
moltes altres? Ni una sola dona.

A història de l’art passava una
cosa semblant: de les més de setanta
obres, no n’hi havia ni cinc que cor-
responguessin a artistes dones, enca-
ra sort d’Artemisia Gentileschi i de Fri-
da Kalho. I a les literatures passava el
mateix: només Maria Àngels Anglada
a la catalana i Emilia Pardo Bazán a la
castellana. També hi havia la Colo-
meta a català, potser ens n’hauríem de
sorprendre.

Ara bé, en quantes d’aquestes ob-
res surten representades dones?
Quants d’aquests poemes van dedicats
a l’estimada o al turbulent tema de l’a-

mor? Doncs bé, si parlen de dones, per
què ens entestem a esborrar el seu pa-
per de la història?

Però és que a història passa algu-
na cosa semblant: si ens cenyíssim al
llibre només escoltaríem els noms
de Maria Cristina i d’Isabel II. Però,
per sort, tant a història com a histò-
ria de l’art hem tingut una professo-
ra i un professor que no ens han dei-
xat passar de puntetes per sobre de
dones com Clara Campoamor, Victo-
ria Kent o La Pasionaria, i que a cada
classe insistien en la importància de
les dones a les milícies o en la mane-
ra com van aconseguir tirar endavant.

De la mateixa manera que a his-
tòria de l’art he tingut la fortuna de
trobar-me amb un home que ens ha
fet veure com les dones han estat
maltractades per la cultura i com
desapareixien d’escena sense deixar
gairebé cap petjada. I de manera per-
sonal he tingut la sort d’interessar-me
per la literatura i de saber que les do-
nes també escriuen.

Perquè, encara que no ens ho ex-
pliquin en els llibres, les dones tam-
bé pintem, escrivim i lluitem, i, so-
bretot, això últim.

Així doncs, per què ens sorprenem
i ens alegrem perquè hagi sortit un
tema sobre la desigualtat quan aques-
ta és present a la resta d’exàmens?
Per què encara sembla que hàgim de
donar les gràcies a qui hagi ideat les
preguntes i li aplaudim la feina? En-
cara que, potser, ben mirat, millor es-
criure un text sobre aquesta injustí-
cia i no encaboriar-se amb la inepti-
tud de qui fa els currículums, que
sempre són igual de tediosos i l’únic
que comporten és que semblem pi-
dolaires demanant alguna cosa sobre
dones amb l’únic objectiu d’emblan-
quinar un món massa enfosquit per
les ombres dels homes.

per Anna Biosca per Carles Rodríguez

¿Por qué no existe el día del Orgullo
Hetero?

Porque Andy y Jorge fueron agre-
didos en la puerta de una discoteca de
Berga por besarse en público. Porque
Xavi recibió una paliza cuando esta-
ba con otros amigos gays en Montju-
ïc. Porque Jesús, árbitro de futbol, re-
cibió amenazas de muerte por decir
públicamente que es gay. Porque Jor-
di recibe insultos y ataques homófo-
bos por ser gay y ejercer de alcalde.
Porque en Lleida hay un profesor
que piensa y enseña a sus alumnos
que una relación entre personas del
mismo sexo es antinatural. Porque en
Murcia y Madrid grupos neonazis
han agredido a personas que cele-
braban el día del orgullo. Porque
Hazte Oír piensa que los niños con
vulva y las niñas con pene no deberían
existir y las personas feministas y
LGTBI somos una ideología. Porque
una pareja de lesbianas no son solo
amigas, son mujeres que se quieren y
tienen sexo entre ellas. Porque varios
obispos están muy preocupados por
nuestros padres y su figura y organi-

zan conferencias y cursos para curar-
nos. Porque en Chechenia se persigue
y tortura a las personas LGTBI y se les
lleva a campos de concentración. Por-
que en Indonesia el mes pasado dos
hombres recibieron 83 latigazos en
público por haber mantenido rela-
ciones sexuales entre ellos. Porque, a
día de hoy, 72 países del mundo per-
siguen la homosexualidad y 13 la cas-
tigan con la pena de muerte.

Porque somos menos y diferentes
pero reclamamos ser iguales.

Porque el 26 de junio de 1977, por
primera vez en España, cuatro mil va-
lientes marcharon por la Rambla de
Barcelona para defender nuestros de-
rechos desafiando la legalidad vigen-
te. Porque, gracias a ellos y ellas , cua-
renta años después podemos casarnos
y ser padres, pero aún mucha gente
preferiría que siguiéramos querién-
donos en privado y mintiendo en pú-
blico. Porque el día del orgullo y su ce-
lebración es un día para recordar
todo esto, hacernos visibles y seguir
luchando por un mundo más justo y
feliz con la diferencia.

@MetroCinicobcn: ¿Alguien se ha
planteado que la huelga en Metro
Barcelona, a pesar de las molestias, es
ejemplo a seguir para los trabajador@s?

@jordiborras: Victoria Álvarez acusa
Elisenda Villena (ex Método3 i germana
d'una assessora del PSC) de ser la respon-
sable de posar el micro a la #Camarga.

@FrancescSeres: Doncs ja ha arribat el
dia que el New York Times ha fet més pel
referèndum que Iniciativa per Catalunya.
Que té collons la cosa.

Opinió en 140 caràcters

4Una “grata” sorpresa 4¿Un día del Orgullo Hetero?

Parlen els
veïns

Iván
“S’hauria de mirar
bé el cost, però em
sembla bé que es
vulgui potenciar la
xarxa de mobilitat
pública. De fet, crec
que serviria per do-

nar una empenta al transport públic, ara
que molts usuaris estem farts de les va-
gues del metro.”

Miriam
“Serviria per con-
nectar una zona rica
amb una altra que
no ho és tant i ho
aplaudiria, però per
fer-ho s’hauria de
partir la Diagonal i

ho veig complicat. L’eliminació de carrils
de circulació l’únic que faria seria crear
més problemes de trànsit.”

Ana
“Seria convenient.
Hi ha una part de la
ciutat que no està
coberta per metro.
A més, trobo que és
més pràctic i fins i
tot seria bo per al tu-

risme que el tramvia connectés la Dia-
gonal: es podria veure tota l’arquitectu-
ra de l’Eixample en un sol trajecte.”

Alberto
“No ho veig clar. Si
no ho tinc mal en-
tès, ara mateix ja hi
ha autobusos que
recorren la Diago-
nal de punta a pun-
ta, de manera que

no crec que calgui fer-ho. La ciutat ja està
plena de projectes inacabats, com les Glò-
ries o la Sagrera.”

Com veuries que es pugui acabar unint el Tramvia per la Diagonal?
per Toni Enguix
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El 8 de març de 2016 el Parla-
ment Europeu (PE) va aprovar
un reglament de ports que im-
posa l’autonomia portuària a Es-
panya, fent costat així a una
reivindicació històrica dels ports
catalans. Aquest reglament,
norma europea d’obligat com-
pliment i de literal transposició
a la legislació de cada país de la
Unió Europea (UE), va ser apro-
vat per 451 vots a favor, 243 en
contra i 18 abstencions, tot i el
vot negatiu de PP, PSOE i Cs i els
esforços de la diplomàcia espa-
nyola per evitar l’aprovació d’a-
quest nou reglament.

Espanya i Itàlia són els únics
països europeus on els ports no
tenen autonomia per fixar les
seves tarifes portuàries: aques-
tes són fixades pel govern cen-
tral iguals per a tots, impedint la
competència entre ports dins

del propi país. A Espanya, els
ports amb beneficis també
estan obligats a transferir-ne
una part als ports deficitaris del
país: aquests subsidis creuats
entre els ports d’un país són to-
talment contraris a la normativa
d’ajuts d’Estat europea.

Avui, els ports mediterranis
només són ports locals per
manca de connexió ferroviària
amb els mercats europeus i els
ports del nord són portes de co-
merç per a tot el continent eu-
ropeu. Gràcies a la gestió
portuària individual, ja sigui pú-
blica, privada o mixta, els ports
obtenen beneficis i són autènti-
ques locomotores de les seves
economies locals.

Aquest reglament de ports
europeu és molt important per-
què el corredor mediterrani
pugui desplegar tot el seu po-

tencial de creixement: si els
ports catalans no poden fixar ta-
rifes autònomament, com po-
dran guanyar trànsits asiàtics o
sud-americans a Rotterdam o
Hamburg? I si no poden dispo-
sar i reinvertir tots els seus be-
neficis al seu propi port, hauran
de seguir depenent de la discre-
cionalitat dels governs espany-
ols de torn per a les inversions
de futur que necessiten? 

El corredor mediterrani no
servirà de res si els nostres ports
no poden captar trànsits als
ports del nord d’Europa i això
només es podrà aconseguir te-
nint llibertat per fixar les tarifes
portuàries des dels propis ports. 

En aquest sentit, el centra-
lisme espanyol és totalment ra-
cional: no cal construir el
corredor mediterrani perquè els
ports catalans mai no tindran

aquesta llibertat de fixar les tari-
fes portuàries. Per això, el govern
espanyol no inverteix res en
aquest corredor, tot i que al 2013
la UE el va imposar a Espanya
com a tren d’interès europeu.

Aquest reglament de ports
serà la prova del cotó del (fa-
llit? Inexistent?) federalisme
espanyol: si una demanda ma-
joritària catalana, aquesta ve-
gada amb un suport massiu de
les institucions europees, és
avortada “porque va en contra
de la Constitución” (Luis de
Grandes, eurodiputat del PP,
ho va dir en el debat al PE el
dia abans de la votació), serà la
prova més evident que, sense
la independència, Catalunya
no tindrà un futur de primera
divisió en el segle XXI: a Ma-
drid prefereixen una Espanya
pobra a una Espanya pròspera

si la seva prosperitat ha d’en-
trar pels ports catalans.

Ramon Tremosa i Balcells
Diputat al Parlament Europeu

Opinió

Només un Estat català construirà el corredor ferroviari mediterrani

Abans pobra que catalana



Sant Andreu
| 8

líniasantandreu.cat Juliol 2017

PROTESTA4Un centenar de
veïns de Sant Andreu es van
manifestar el passat dissabte 1 de
juliol per mostrar el seu rebuig a
la celebració de la Fira Militar que
aquell mateix dia va organitzar
l’Hermandad de Antiguos Caba-
lleros Legionarios de Barcelona
als terrenys que el Consorci de la
Zona Franca els té cedit a la
zona de les casernes.

Els manifestants, sota la pan-
carta ‘Fora feixistes de Sant An-
dreu’, van sortir de la plaça d’Or-
fila, des d’on van llegir un mani-
fest per denunciar que els legio-
naris fan “apologia del bel·licisme
i del totalitarisme gràcies al Con-
sorci de la Zona Franca i amb la
complicitat de l’Ajuntament”. La
lectura del text també va servir
perquè els concetrats rebutgessin
qualsevol “exaltació del milita-
risme, ni del feixisme, ni de res
que ens ho recordi”.

La marxa va arribar al local de
la Hermandad on, tot i alguns

càntics dels manifestants adreçats
als legionaris, va acabar sense
incidents. Durant tota l’estona,
agents antidisturbis dels Mossos
d’Esquadra van custodiar l’acte.

Tot i aquesta marxa de rebuig,
el president  de la Hermandad de
Antiguos Legionarios de Barce-
lona, José Luis Córdoba, va afir-
mar a Betevé que no se senten re-
butjats pels veïns de Sant Andreu.
“Hi ha gent del barri que està amb

nosaltres i ens visita. Abans de ser-
hi nosaltres hi havia delinqüèn-
cia”, va assegurar Córdoba.

SIMBOLOGIA NAZI
D’altra banda, L’Exprés de Sant
Andreu va publicar que a la fira
militar es van vendre articles amb
simbologia nazi i feixista. Tot i que
l’organització va demanar que es
tapessin, es va poder veure, per
exemple, l’emblema de les SS. 

Una imatge d’abans de l’inici de la manifestació. Foto: Twitter (JERCstandreu)

Un centenar de veïns rebutgen 
la Fira Militar dels Legionaris

» Denuncien que aquest col·lectiu fa “apologia del totalitarisme”
» A la fira es van poder veure objectes amb simbologia nazi i feixista

La CUP comença la campanya
pel Sí des de la plaça Orfila

REFERÈNDUM4La CUP va do-
nar el tret de sortida a la cam-
panya pel Sí al referèndum del
pròxim 1 d’octubre el passat
22 de juny des de la plaça Orfi-
la de Sant Andreu davant més
de 200 persones.

En un acte sota el lema ‘Sí,
viure vol dir prendre partit’, la
formació de l’esquerra indepen-
dentista va fer una defensa cla-
ra i contundent del referèndum
i va deixar clar que no accepta-
rà “reinterpretacions” del resul-
tat. La diputada Eulàlia Reguant
va advertir que “aquells que de-
fensen el referèndum com a eina

per crear un nou marc d’estesa,
erren i traeixen”. Reguant va
afegir que “un referèndum por-
ta inequívocament a un procés
constituent, a la República cata-
lana”. És per aquest motiu que
els cupaires van reclamar l’a-
provació d’una llei que doni co-
bertura legal al referèndum i
una llei de transitorietat jurídica
per a l’endemà del referèndum.

A l’acte també hi van ser les
diputades Anna Gabriel i Mireia
Boya, el diputat Carles Riera, la
portaveu del secretariat nacional,
Núria Gibert, i la regidora a l’A-
juntament Maria José Lecha. 

Denuncien incivisme 
a la plaça de Can Portabella

QUEIXA4L’Associació de Veïns
Sant Andreu Sud ha denunciat
recentment que des de fa uns
mesos la plaça de Can Portabe-
lla s’ha convertit en un focus
d’incivisme.

Els veïns es queixen que a la
plaça s’hi reuneixen grups de jo-
ves que criden, fan soroll, posen
música molt alta i, fins i tot, or-
ganitzen combats de boxa. Des
de l’entitat també asseguren
que han detectat consum de
drogues a la plaça i que han pre-
senciat escenes violentes. Al-
guns veïns han denunciat que

la passada revetlla de Sant Joan
va ser especialment conflictiva
i que alguns joves reunits a la
plaça van llençar petards als pa-
tis de les plantes baixes dels pi-
sos,  encenedors a veïns que els
retreien la seva actitud i, fins i
tot, alguna pedrada en algun
balcó.

És per tot això que des de
l’Associació de Veïns Sant An-
dreu Sud demanen més pre-
sència policial, ja que conside-
ren que moltes vegades la poli-
cia no intervé tot i els avisos dia-
ris dels veïns de la plaça. 

Colau vol agilitzar la construcció
de l’escola La Maquinista

ENSENYAMENT4L’Ajuntament
va anunciar el passat 27 de juny
que assumirà la redacció del pro-
jecte de l’escola La Maquinista per
mirar d’agilitzar els tràmits per a
la seva futura construcció. 

Així doncs, el canvi implica que
la Generalitat, a través de l’empresa
Infraestructures.Cat, deixarà de ser
l’encarregada del projecte. Tot i
així, continuarà sent la responsa-
ble de la construcció del centre, que
ara treballarà sobre el projecte

encarregat i finançat per l’Ajunta-
ment. Aquest anunci arriba des-
prés que la comissió de Govern
aprovés al març l’inici del tràmit ur-
banístic d’ocupació directa per
poder desencallar la construcció de
l’escola. Tot i això, Unibail Ro-
damco Steam, la promotora del
centre comercial va dir que s’opo-
sa a aquesta decisió i que la solu-
ció “més àgil i directa” és l’apro-
vació definitiva del pla de repar-
cel·lació suspès a finals del 2015.

Polèmica | Conferència d’enaltiment de la figura d’Stalin
La programació de la presentació d’un llibre d’enaltiment de la figura d’Stalin que s’havia de celebrar al

recinte de la Fabra i Coats l’1 de juliol es va veure envoltada per la polèmica dos dies abans de la seva ce-
lebració. L’editorial del llibre va anunciar-ne la suspensió  després d’acusar el govern municipal d’haver
prohibit l’acte, cosa que han negat des del consistori. L’acte finalment es va fer al casal El Noi Baliarda.

Una imatge de l’acte del passat dia 22. Foto: Twitter (@CUPcdm)
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Premi europeu a la protecció 
del nucli antic de Sant Andreu
RECONEIXEMENT4El projecte
per a protegir el nucli antic de Sant
Andreu de Palomar, dissenyat
per Joan Casadevall, ha estat pre-
miat recentment en el marc de la
tercera edició del Premi Europeu
d’Intervenció en el Patrimoni Ur-
banístic (AADIPA). El projecte,
després de ser escollit un dels
quatre finalistes, ha estat el guan-
yador de la categoria que fa refe-
rència al planejament urbanístic.

El jurat del guardó ha desta-
cat que el projecte fa “una apro-
ximació al barri des del vessant
històric i social” i remarca “el seu
enfocament, sensible a la de-
manda veïnal”. Un altre dels
aspectes destacats, segons el ju-
rat, és el fet que considera el pro-
jecte un instrument que per-
met “intervenir   en un centre
històric atenent a l'estructura
morfològica del barri, els seus es-
pais verds, la diversitat tipològica

i la configuració del carrer a
partir de les façanes”. 

UN PLA AMBICIÓS
El projecte contempla protegir un
10% més d’edificis dels que ja te-
nen protecció, que representen un
total de 130 finques. Actualment,
el 48% del nucli històric ja està
protegit. En aquest pla, previst du-
rant el mandat anterior i que
concreta i desenvolupa el Pla Ge-
neral Metropolità anterior, hi ha
inclosa la part on hi ha les cases
més representatives del que era la
morfologia urbana i el cens edifi-
cat abans de l’agregació de Sant
Andreu de Palomar a Barcelona
l’any 1897. L’espai que es prote-
girà té una superfície de 27 hec-
tàrees i va des de la plaça d’Orfi-
la fins a l’avinguda Meridiana, i
des del carrer d’Ignasi Iglésias fins
a la confluència dels carrers de
Grau i Gran de Sant Andreu.

MOBILITAT4Els Jardins d’Elx
van acollir el passat 17 de juny
un debat sobre el futur de l’a-
vinguda Meridiana entre partits
polítics i entitats que va servir
per posar de manifest la man-
ca de consens polític pel que fa
al futur carril bici de l’avingu-
da. De fet, ni els actuals socis de
govern (Barcelona En Comú i
PSC) es posen d’acord.

I és que durant el debat, la
tinent d’alcalde Janet Sanz, de
Barcelona En Comú, va defen-
sar que el carril bici ha d’anar al
centre de la calçada “de forma
segregada i generant una peti-
ta rambla d’estada”. Després de
la seva intervenció, el regidor
d’Arquitectura, el socialista Da-
niel Mòdol, va assegurar tot el
contrari i va afirmar que “el ca-
rril bici central no el veiem
perquè aporta més dificultats
que solucions”.

Per la seva banda, també va
quedar clar que a l’oposició hi
ha diferents maneres de veure
la qüestió. Jaume Ciurana, del
Grup Demòcrata, es va moure
en la mateixa línia que Mòdol i
va afirmar que “no és la millor
solució” que el carril bici passi
pel mig de l’avinguda, mentre
que des d’ERC, Jordi Coronas
va reclamar que el més impor-

tant és que el carril “estigui se-
gregat tant de vehicles com de
vianants, sigui al centre o al la-
teral”. Pel que fa a Ciutadans,
Santiago Alonso va defensar
que la millor opció és als laterals
i Eduardo Bolaños, del PP, es va
decantar per l’opció que sigui
més segura. Per últim, Ivan Al-
timira, de la CUP, va demanar
enfocar el debat cap a quin
“model de ciutat” és necessari.

L’acte també va servir perquè
la plataforma Som Meridiana
tornés a reclamar, com ja ha fet
múltiples vegades, una reforma

integral de la Meridiana que
inclogui la supressió d’un carril
de circulació en cada sentit de la
marxa. També demanen que la
reforma es faci en una sola fase
i que el projecte es faci com
més aviat millor.

ACTIVITATS 
Durant la jornada, les entitats i
els veïns també van organitzar
diferents activitats en els ca-
rrils de sortida entre Garcilaso i
Olesa per reivindicar una trans-
formació de l’avinguda que fa
anys que reclamen.

Una imatge de l’acte del 17 de juny. Foto: Twitter (PDeCATStAndreu)

Desacord al govern sobre el
futur carril bici de la Meridiana
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MERCATS4La remodelació del
Mercat de Sant Andreu agafa
embranzida. Ja han començat les
obres per construir el mercat
provisional que ha d’allotjar els
paradistes mentre durin les obres
de reforma de l’equipament. 

L’espai provisional s’instal·larà
al carrer Sant Adrià, entre Segre
i d’Otger –a 200 metres de l’an-
tic mercat–, i estarà format per
dos mòduls encaixats que acolli-
ran 25 parades. Les obres duraran
quatre mesos i tenen un cost de
poc més de 2 milions d’euros. Un
cop acabades, els paradistes po-
dran traslladar-s’hi mentre durin
les obres de remodelació de l’an-
tic mercat, que duraran poc
menys de dos anys, segons infor-
ma el consistori en un comunicat.
A l’abril, la regidora de Comerç i
Mercats, Montserrat Ballarín, va
anunciar que el nou mercat obri-
ria a mitjans de l’any 2019.

La reforma del Mercat de
Sant Andreu suposarà l’enderroc

de l’actual edifici. De fet, només
es mantindrà l’encavalcament
original de l’estructura. 

Les obres tenen un cost total
de 9,5 milions d’euros –incloses
les despeses derivades del mer-
cat provisional que ara s’està
començant a construir– i el futur
edifici, a més d’una façana de vi-

dre, tindrà dues plantes i un es-
pai anomenat local de ven-
des –de també dues plantes–, on
s’instal·laran cinc botigues no
alimentàries. 

A la planta baixa de l’edifici
principal del mercat està previst
ubicar un espai de restauració de
140 metres quadrats. 

El mercat provisional s’està construint a prop de l’antic. Foto: Ajuntament

Comencen les obres del mercat
provisional de Sant Andreu

» L’espai serà al carrer Sant Adrià i s’obrirà d’aquí a quatre mesos
» L’antic equipament serà enderrocat un cop marxin els paradistes

Les rebaixes arrenquen 
amb força als eixos turístics

DESCOMPTES4Les rebaixes
d’estiu han protagonitzat una
arrencada moguda i intensa des-
prés que gran part del sector del
comerç fes front comú per co-
mençar-les el passat divendres
30 de juny, un dia abans de l’i-
nici tradicional de l’1 de juliol. 

El motiu era bàsicament uni-
ficar la data d’inici d’aquest pe-
ríode de descomptes, davant el
desconcert actual arran de la
suspensió per part del Tribunal
Constitucional de l’antiga llei de
comerç catalana, que establia el
7 de gener i l’1 de juliol com l’i-
nici oficial de les campanyes de
rebaixes. A més, enguany s’ha
decidit avançar la campanya
per tal d’aprofitar al màxim l’a-
fluència de compradors, molts

dels quals marxen de vacances
ara al juliol.

El primer cap de setmana
dels dies 1 i 2 s’ha viscut amb in-
tensitat als carrers més cèn-
trics i turístics de Barcelona,
mentre que a la resta d’eixos co-
mercials l’obertura de botigues
ha estat més aviat testimonial,
segons informen des de la Fun-
dació Barcelona Comerç. Tot i
així, l’entitat celebra “l’arren-
cada positiva” de les rebaixes i
confia que suposin un punt
d’inflexió respecte d’altres anys.
En aquest sentit, des de la Con-
federació Espanyola de Comerç
(CEC) assenyalen que es preveu
que les vendes augmentin un
2% de mitjana i fins a un 5% a
les zones turístiques. 

CULTURA4L’Ajuntament vol
impulsar el comerç de proximi-
tat del districte a través de la cul-
tura. En aquest sentit, el passat
30 de juny els andreuencs van
poder gaudir del concert dels
mítics Gipsy Kings a la rambla de
Fabra i Puig, mitjançant una
pantalla gegant que va permetre
als assistents ser testimonis d’a-
quest concert que estava tenint
lloc als Jardins de Pedralbes.

Les prop de mil persones
que van presenciar el concert a

Sant Andreu van ballar a ritme
de rumba durant una bona hora
gràcies a una iniciativa munici-
pal que pretén vincular comerç
i cultura. D’aquesta manera, du-
rant els dies anteriors al concert
dels Gipsy Kings, els comerços
andreuencs van repartir entra-
des al concert en streaming per
compres superiors als 15 euros.
La següent vetllada musical a
distància tindrà lloc a la plaça
Major de Nou Barris el 21 de ju-
liol, amb l’òpera Il trovatore. 

Segons expliquen des del con-
sistori, la voluntat del govern és
posar en marxa diferents pro-
jectes de treball entre comerç i
cultura per tal d’atraure visitants
a les zones comercials menys
cèntriques. Per aconseguir-ho,
proposa crear una oferta d’acti-
vitats que s’integrin amb l’activi-
tat comercial de cada barri.

També s’elaborarà un mapa
d’iniciatives amb les propostes
d’oci i serveis i es crearan rutes
per descobrir comerços singulars.

Certamen | Concurs d’aparadors a l’Eix Sant Andreu
Fins al 8 de juliol, més de 120 comerços de l’Eix Sant Andreu estan participant
en la 24a edició del concurs d’aparadors. Els infants i joves participants han de
descobrir quin és l’element o article que no lliga amb la resta de l’aparador. Els

50 millors podran accedir al gran premi, que és una entrada a l’Illa Fantasia. 

Comerç a ritme dels Gipsy Kings

La rumba dels Gipsy Kings va animar el barri. Foto: Eix Sant Andreu
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El turisme supera l’atur com el principal problema de la ciutat, segons l’últim Baròmetre BCN

Preocupats pel turisme
SOCIETAT/ El turisme s’ha convertit en la
principal preocupació dels veïns de la ciutat.
Aquesta és la principal conclusió que s’obté
del darrer Baròmetre BCN semestral, una
eina mitjançant la qual l’Ajuntament con-
sulta telefònicament, entre altres temes, els
assumptes que més preocupen els barcelo-
nins. Els resultats de l’estudi els va presentar
el primer tinent d’alcaldia Gerardo Pisarello
el passat divendres 23 de juny. Segons el ba-
ròmetre, el turisme representa el problema
més greu per al 19% dels enquestats, men-
tre que l’atur, que habitualment era el prin-
cipal tema de preocupació dels veïns, cau a
la segona posició amb un 12,4%.

Una de les primeres reaccions que s’han
conegut després de la publicació de les
dades és la de l’Assemblea de Barris per a un
Turisme Sostenible (ABTS), que considera
que “el relat feliç del turisme com a motor
desitjable de l’economia de la ciutat, supo-
sat portador de riquesa i d’ocupació, ha
mort i ha de ser enterrat”. Aquesta “mentida”,
segons l’ABTS, s’ha venut a través de “la re-
petició propagandística des de diverses ins-
titucions públiques i els lobbies privats”,
però consideren que només ha aportat “ri-
quesa per a l’empresariat, llocs de feina
híper precaritzats i misèria per a la població”.

En el mateix text, l’ABTS assegura que a
l’hora de definir un model de ciutat sempre
s’hauria de defensar la prioritat dels drets so-
cials i contraposa aquest fet amb la situació
que consideren que s’està produint a Barce-
lona, en la qual “el sector turístic està des-
truint drets individuals i col·lectius per tal
d’augmentar els seus guanys”, cosa que, ar-
gumenten, s’ha vist agreujada en els darrers

anys amb la “demostrada expulsió de veïnat
provocada per la proliferació d’allotjaments
turístics”. Això, segons l’ABTS, se suma a al-
tres factors com la saturació de carrers i pla-
ces, de la xarxa de transport públic i els
problemes ambientals, però apunten la
“hiper-turistització” de Barcelona com el
problema més greu que fa que els ciutadans
perdin cada cop més drets i que acabin obli-
gats a abandonar els seus barris.

Per solucionar-ho i encetar un període
de decreixement turístic, l’ABTS creu que
cal deixar d’invertir diners en la promoció
del turisme a la ciutat i exigeix el desman-
tellament de Turisme de Barcelona i la seva
substitució per “una Agència Municipal de
Turisme, encarregada no ja de la promo-
ció sinó del control ferri d’un sector insa-
ciable”. L’assemblea clou el seu text
incidint que “davant un sentir social palès
i un creixement turístic cada vegada més
accelerat, calen mesures contundents i
dràstiques per revertir la situació”.

‘BARCELONA NO ESTÀ EN VENDA’
Algunes d’aquestes demandes de l’ABTS,
però, ja es van reivindicar el passat 10 de
juny en la manifestació anomenada Barce-
lona no està en venda, que diferents enti-
tats veïnals i sindicals van convocar pel
centre de la ciutat per protestar contra l’es-
peculació immobiliària que consideren
que pateix la ciutat.

Més de 3.000 persones van anar des
de la plaça Universitat fins a les Drassanes
reivindicant, entre altres, l’habitatge asse-
quible, l’aturada de l'especulació i la limi-
tació dels preus del lloguer.

QUEIXA/ Nou clam per reivindicar unes residències
públiques i dignes per a la gent gran. El passat dimarts
27 de juny, la plataforma SOS Gent Gran BCN va  convocar
una nova acció per reivindicar el que consideren que han
de ser els mínims exigibles en les residències públiques
que hi ha a la ciutat. L’entitat denuncia que aquestes re-
sidències assistides estan gestionades “amb ànim de lu-
cre” i que la seva filosofia és “guanyar com més diners mi-
llor, escatimant tot el possible en el personal, sous, ma-
terial...”. Més d’11.200 persones, algunes amb un alt
grau de dependència, viuen en aquests equipaments.

Sota el lema La gent gran ha de viure amb dignitat!, des-
enes de persones es van concentrar a les 10 del matí al
número 332 del carrer Llull, al barri de Diagonal Mar i el
Front Marítim del Poblenou, i van anar fins a les portes
de la conselleria de Treball i Afers Socials, al número 266
del passeig del Taulat. 

Quan van arribar a la conselleria, els manifestants es van
plantar amb dues taules per reivindicar que les residències
gestionades per l’empresa OHL tornin a tenir el personal
necessari, l’augment de recursos per a l’assistència, la re-
cuperació de la gestió pública, la creació de mecanismes
de participació per als familiars dels avis i l’elaboració d’un
pla que estudiï i defineixi les necessitats de la gent gran.

SOS Gent Gran torna a mobilitzar-se
per reclamar unes residències dignes SALUT/La Federació d'Associacions de Veïnes i Veïns de Bar-

celona (FAVB) ha fet pública la seva disconformitat després
de l'inici de la tramitació de l'Avantprojecte de llei de fór-
mules de gestió de l'assistència sanitària que el Govern va
aprovar el passat dimarts 20 de juny.

La comissió de Sanitat de la federació desconfia que sota
el paraigua de la denominació “sense ànim de lucre”, la con-
selleria que encapçala Toni Comín vulgui incloure en el sis-
tema públic de salut empreses i fundacions que la FAVB con-
sidera “poc transparents”. La federació tampoc aprova
que en els centres públics es pugui fer activitat privada.

La FAVB aprofita el comunicat de rebuig per sol·licitar
una reunió amb el conseller Comín i avisa que està dis-
posada a “promoure mobilitzacions ciutadanes” per tal que
aquesta tramitació s’aturi.

La FAVB rebutja la futura llei
sobre l’assistència sanitària

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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POLÈMICA/ El futur de l’espai de Germa-
netes, al barri de la Nova Esquerra de l’Ei-
xample, ha generat una col·lisió de
postures entre un grup de veïns partidaris
d’aturar les obres que s’hi estan fent i el
manteniment del conjunt de l'espai com
una zona verda i l'Associació de Veïns de
l'Esquerra de l'Eixample, que des de fa
molts anys ha reivindicat la construcció
d’un institut, una escola bressol, d’habitat-
ges socials, d’un centre de dia i d’una zona
enjardinada, entre altres equipaments que
estan projectats en aquest interior d’illa.

L’associació de veïns considera que la
construcció de tots aquests serveis és vital
per “atendre les necessitats socials del barri
i preservar la convivència del veïnatge” i re-
soldre les urgències que arrossega el barri

en la demanda de “places d’ensenyament
públic, d’atenció a la gent gran o de la cre-
ació d’habitatge social de lloguer, lluitant
contra l’especulació immobiliària que està
expulsant del barri veïnes i veïns amb ren-
des baixes”. De fet, els veïns consideren
que la creació d’aquests equipaments són
“cabdals per cohesionar el barri”.

Els veïns acaben el seu text assegurant
que “més enllà de les intencions o la bona
fe del grup promotor d'aquestes al·lega-
cions, la no realització dels equipaments
de Germanetes només interessa els espe-
culadors immobiliaris”  i asseguren que la
creació d’equipaments i l’aplicació de po-
lítiques mediambientals serioses són dos
elements imprescindibles per garantir les
millors condicions de vida al barri.

Discrepàncies a l’Eixample sobre els
equipaments a l’espai de Germanetes

CULTURA/ Entre els dies 7 i 9 d’a-
quest mes, l’associació cultural Ar-
tixoc farà una representació tea-
tral anomenada En temps del Sr.
Muñoz a Can Batlló, al barri de la
Bordeta de Sants-Montjuïc.

L’espectacle tindrà un for-
mat original interactiu i comptarà
amb cinc escenaris diferents, re-
partits pels terrenys de la fàbri-
ca. L’obra, escrita en clau d’humor
però amb una sòlida base his-
tòrica, se centra en plena dicta-
dura franquista, en l’època en
què l’empresari Julio Muñoz Ra-
monet va adquirir Can Batlló,
l’any 1943, mentre que Europa es
dessagnava immersa en la Se-
gona Guerra Mundial.

Una obra de teatre
per recordar com
era Can Batlló

PUBLICACIÓ/ El passat dia 12 de
juny, un dia abans que es com-
plissin els dos anys d’Ada Colau
com a alcaldessa de la ciutat, la
FAVB va publicar una nova edició
de la revista Carrer, que en les se-
ves pàgines centrals fa un repàs
crític a la primera meitat de man-
dat de Barcelona en Comú.

La portada del número 144
de la revista centra la seva mira-
da en l’aturada de les obres de les
Glòries i altres temes destacats
són el cas Palau o la mobilització
veïnal de Nou Barris per denun-
ciar el profit que vol treure l'ex-
trema dreta del conflicte per l'o-
bertura d'un centre religiós islà-
mic al barri de Prosperitat.

‘Carrer’ repassa 
els dos anys d’Ada
Colau a l’alcaldia

veïns en línia

‘Fem nostre l’espai de la Model’
aplaudeix el tancament del centre

REIVINDICACIÓ/ La Model ja
forma part de la història de la ciu-
tat. El passat 8 de juny, els últims
reclusos que hi havia a la presó
van abandonar el centre i, quan
només faltava un dia perquè es
complissin 113 anys de l’aniver-
sari de la seva inauguració, la
presó va tancar les seves portes.
Un dels actors que ha celebrat el
tancament del centre penitenciari
és Fem nostre l’espai de la model,
que es va reunir la tarda anterior a
la clausura del penal. Aquesta en-
titat havia reivindicat que la presó
feia quatre dècades que estava
obsoleta i era un dels principals
defensors del trasllat dels presos,
de la clausura del centre i del rea-
profitament del seu espai. 

En un comunicat, l’entitat
mostra la seva satisfacció “perquè
hagi arribat aquest dia” i apunta el
conveni que l’Ajuntament i la Ge-
neralitat van signar a principis
d’any com a eina imprescindible
perquè s’hagi satisfet la seva prin-
cipal demanda. Tot i això, l’entitat
assegura que volen ser “agents
actius del procés que ara s’obre,
treballant al costat de la Genera-
litat i de l’Ajuntament, amb ca-
dascú en relació a les seves
respectives competències”.

I és que ara, segons expliquen,
toca treballar per “aprofitar” les
dues illes que s’alliberaran a l’Ei-
xample quan s’acabi d’enderrocar
la Model (els treballs per tirar a
terra l’antic edifici van començar
a finals de març i avui en dia en-
cara continuen). 

Fem nostre l’espai de la Model
explica que, amb el centre tancat,

“conflueixen tres dinam̀iques rei-
vindicatives”. Per una banda, exis-
teix la necessitat de crear una
gran zona verda per a una part de
la ciutat tan edificada i densa-
ment habitada com és el barri de
la Nova Esquerra de l’Eixample.
Paral·lelament, cal afrontar algu-
nes de les mancances en equipa-
ments pub́lics per als veïns del
barri i, en última instància, creuen
que cal crear un espai de
memor̀ia del que ha significat la
presó Model en els seus 113 anys
d’història.

Per això, i com a darrera peti-
ció, Fem nostre l’espai de la Model
demana l’obertura “d’un proceś
participatiu, que no s’allargui en
el temps pero ̀permeti actualitzar
en el que sigui necessari el Pla Di-
rector del 2009, revisant a l'alca̧
les previsions de zona verda i
equipaments, en la mesura que
l’Ajuntament disposa tambe ́ de
l’espai del carrer Nicaragua que la
Generalitat es reservava llavors
per a usos terciaris, mai acceptats
pel veïnat”.

La plataforma ja va fer una
festa reivindicativa a finals de
maig a l’espai recuperat en la
cruïlla dels carrers Rosselló i En-
tença, en la qual van pintar un
grafiti i van plantar un tòtem en
el qual explicaven les seves rei-
vindicacions. Diferents associa-
cions de veïns, culturals i de
memòria, entitats juvenils, sindi-
cats, consells, cooperatives i fun-
dacions integren Fem nostre
l’espai de la Model, que tot i que ja
ha vist satisfeta la seva gran de-
manda, encara té feina per fer.

HABITATGE/ Els Jardins de Mont-
serrat, al barri de l’Esquerra de l’Ei-
xample, van ser l’escenari de la se-
gona assemblea del Sindicat de
Llogaters, que es va celebrar el
passat dia 30 de juny.

L’activitat principal d’aquesta
segona assemblea va ser el taller
La LAU ens fa la vida impossible, en
el qual es va explicar de manera
senzilla com funciona la Llei d’A-
rrendaments Urbans i com afec-
ta les persones que viuen en rè-
gim de lloguer. 

El Sindicat també va partici-
par en una acció reivindicativa
contra l’especulació immobiliària,
juntament amb Fem Sant Anto-
ni, el passat dilluns dia 3.

El Sindicat de
Llogaters celebra la
segona assemblea

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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AGENDA MENSUAL
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DIVENDRES 14 DE JULIOL
19:00 En el marc del festival Para-Sol, la com-

panyia Barlou ha preparat un espectacle de
circ anomenat Circol·loqui. Entrada gratuïta.
/ Centre Cívic Baró de Viver.

DIJOUS 6, 13 I 20 DE JULIOL
18:00 El cant serà l’eina que es farà servir per

desbloquejar emocions en aquest taller de tres
sessions. Cal inscripció prèvia, activitat gra-
tuïta. / Espai Jove Garcilaso.

FINS AL 19 DE JULIOL
10:00 Nik collection és el nom d’aquest taller que

es farà tots els dimecres fins al dia 19 i que
ensenya a fer servir programes d’edició d’i-
matge. / Centre Cívic Navas.

TOT EL MES
Matí-Tarda La delegació de Sant Andreu del CNL

de la ciutat forma part de la ruta de les visi-
tes guiades al recinte de la Fabra i Coats i ac-
tualment es pot veure l´exposició La Fabra i
Coats abans i ara. Síntesi històrica. / CNL.

DEL 6 AL 26 DE JULIOL
Matí-Tarda Mediterrània és el nom d’aquesta

mostra feta a quatre mans per Manel Jura-
do i Àngels Jurado. La Costa Brava n’és l’es-
cenari.  / Casal de barri Can Portabella.

DIJOUS 13 DE JULIOL
17:30Una de les pròximes activitats del cicle l’A-

ventura de conèixer serà un taller de natu-
ra anomenat sembra de plates aromàti-
ques. / Biblioteca Bon Pastor.

DIMARTS 1 D’AGOST
17:30 El mes que ve es farà un taller d’Scratch

pensat perquè nens i nenes d’entre 7 i 12 anys
comencin a familiaritzar-se amb la progra-
mació. / Biblioteca Ignasi Iglésias - Can Fabra.

TOTS ELS DIMARTS
12:00 El juliol serà el darrer mes en el qual es

faran les activitats de tai-txi i txi-kung en el
marc del cicle Activa’t als parcs. / Parc de la
Pegaso.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

El segon dilluns del mes es farà un ta-
ller familiar per aprendre a decorar i
fer escultures fent servir només frui-
ta. / Centre Cívic Trinitat Vella.

Arriba un taller per a tota la 
família per decorar amb fruites

Dilluns 10 de juliol a les 19:15

Cocktailxperience ha preparat un tast
de gintònics, en el qual els participants
aprendran a preparar fins a tres com-
binacions d’una de les begudes del mo-
ment. / Centre Cívic Navas.

Un tast de gintònics, una
de les begudes del moment

Dijous 13 de juliol a les 19:00

La UE Sant Andreu, a punt
per al Torneig d’Històrics

Dilluns 31 de juliol

El solsonenc Eduard Gener oferirà un
concert en el marc del cicle musical
Quatre de fresques. / Casal de barri
l’Harmoni de Sant Andreu.

Eduard Gener, protagonista
del cicle ‘Quatre de fresques’

Dijous 13 de juliol a les 20:00

La UE Sant Andreu començarà el curs
a l’Històrics, on jugarà contra l’Horta
i contra la UE Vilassar de Mar. / Muni-
cipal del Guinardó (Horta-Guinardó).

FUTBOL4Dilluns 17. Aquest serà
el dia en el qual començarà a ca-
minar el projecte 2017-18 de la UE
Sant Andreu, amb les pertinents
proves mèdiques i la primera
sessió de l’equip amb Mikel Az-
parren al capdavant. 

En les darreres setmanes l’e-
quip ha seguit anunciant els in-
tegrants de la primera plantilla
(amb les renovacions de peces im-
portants com el porter Jose Se-
govia, José Antonio Llamas i
Marc Priego o l’ascens al primer
equip d’Oriol Sans, que fins al curs
passat jugava al Districte 030),
però encara es podrien concretar
més arribades o renovacions.

Les principals cites de la pre-
temporada quadribarrada seran
el Torneig d’Històrics (el dia 31,
contra l’Horta i contra la UE Vi-
lassar) i el debut a la Copa Cata-
lunya contra el Cornellà.

25 ANYS DE LUGO
El primer equip ja és a punt de
tornar a la feina, però en l’imagi-
nari col·lectiu, el passat 28 de juny
es van complir 25 anys del partit

d’ascens a Segona A entre el Lugo
i el Sant Andreu en el qual l’àrbi-
tre, Japón Sevilla, va expulsar
Calderé per simular després que
l’ex davanter quadribarrat ha-
gués rebut una empenta quan
anava a marcar a porteria buida.

Tot i que Rueda va aconseguir
empatar a l’inici de la segona
part, l’equip va acabar perdent el
partit per 2-1 i va veure com es
frustrava el somni de tornar a la
segona categoria del futbol esta-
tal 15 anys després del descens.

LANZA “TORNA” AL CLUB
L’actualitat del club també pas-
sa per la renovació en l’orga-
nització del futbol femení, per-
sonalitzada en la figura de Manu
Lanzarote, que serà el màxim
responsable de la secció. Segons
ha anunciat el club, Lanza sta-
rà al capdavant de la secció per
a ajudar a refer els equips fe-
menins de la UE Sant Andreu i
per a aconseguir, a llarg termi-
ni, una bona secció femenina i
de base per a l’entitat. 

Els quadribarrats són a punt de tornar a la feina. Foto: UESA

La UE Sant Andreu tornarà 
a la feina el pròxim dia 17

Marxa | Gabe Abrahams guanya la Caminada del Dia Olímpic
El marxador andreuenc Gabe Abrahams va ser l’atleta més ràpid que va completar els 10,5

quilòmetres de la Caminada del Dia Olímpic, una prova que emmarcada en les celebracions
dels Jocs del 92 i que es va disputar el passat diumenge 2. El circuit va arrencar i va acabar a
la plaça de les Drassanes i passava per bona part dels districtes de Ciutat Vella i Sant Martí.

L’infantil del CN Sant Andreu
es proclama campió estatal

WATERPOLO4Campiones d’Es-
panya. L’equip infantil femení
del CN Sant Andreu va coronar-
se com el millor equip de l’estat de
la categoria en el campionat que
es va disputar entre el 30 de juny
i el 2 de juliol a Sant Feliu.

Les de Javi Belmonte van
aconseguir alçar la copa després
de derrotar l’Encinas Boadilla de
Madrid (4-6) a la final després
d’una competició excel·lent. L’al-

tra posició del podi va ser per al
conjunt amfitrió.

VALL, BRONZE A CHARTRES
Per la seva banda, Jèssica Vall
continua ultimant la seva prepa-
ració per al Mundial de Budapest
i va aconseguir una medalla de
bronze en la prova de 100 braça
en l’Open de França que es va dis-
putar a Chartres durant el primer
cap de setmana d’aquest mes.

Castillejo i Ortiz repeteixen
triomf a la Cursa Maquinista
ATLETISME4Carles Castillejo i
Miriam Ortiz van guanyar la
Cursa de la Maquinista 2017,
que es va disputar el passat diu-
menge 18 de juny.

Per tercer any consecutiu, el
corredor de Viladecans va acon-
seguir ser el més ràpid, tot i que
el temps que va aconseguir (32
minuts i 5 segons) és força lluny
de la plusmarca de la cursa,
que també és seva, amb 29 mi-
nuts i 35 segons.

Qui també va tornar a guan-
yar, en aquest cas per quart cop
seguit, va ser la badalonina Mí-
riam Ortiz que va tornar a de-
mostrar que és una de les millors
especialistes de la distància i va
aturar el cronòmetre en 36 mi-
nuts i 17 segons.

Mario Suárez i Shirley Kap
van guanyar la prova curta (5
quilòmetres) en una matinal
atlètica que va reunir més de
2000 esportistes al barri.
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El govern de Barcelona en Comú i el
PSC ha rebutjat un prec d'Esquerra
Republicana presentat el passat ple
municipal que demanava "comprar la
peça F dels terrenys de les Casernes
de Sant Andreu" i tirar endavant els
projectes que es considerin més ur-
gents. Els terrenys estan actualment
cedits a la Hermandad de Antiguos
Caballeros Legionarios.

La regidora republicana Montse
Benedí va explicar que és perfecta-
ment viable la compra dels terrenys
"després de la reparcel·lació de la
peça F" i va recordar que és una re-
ivindicació històrica dels veïns de
Sant Andreu. "Els veïns de Sant An-
dreu fa 11 anys que demanen equi-
paments en lloc de cedir els terrenys
als legionarios", va assegurar.

Precisament, el passat dissabte 1
de juliol va tenir lloc una desfilada
dels legionaris i una concentració
veïnal en contra de la presència mi-
litar al barri. Montse Benedí va re-

cordar que la presència dels legio-
naris provoca que es mantingui un
local-bar amb fotos de Francisco
Franco o que el mateix local serveixi
per a reunions de la ultradreta a Bar-

celona. “Volem una Barcelona del
segle XXI, europea i demòcrata, i no
entenem com es pot permetre
aquest tipus d’activitats en un ter-
reny públic”, va sentenciar.

El passat dissabte 1 de juliol, ERC i
JERC Sant Andreu vam participar ac-
tivament en la “Manifestació Sant An-
dreu Antifeixista” per expressar el
nostre rebuig a l’activitat organitzada
per la “Hermandad de Ex-Caballeros
Legionarios” al local cedit pel Consorci
de la Zona Franca a Casernes.

Per a nosaltres, és una prioritat de-
nunciar la passivitat de l’Ajuntament
de Barcelona davant situacions com
les que s’han vingut realitzant als ter-
renys de les Casernes de Sant Andreu.
Governi qui governi.

Des d’ERC combatem el feixisme,
és l’única recepta que tenim des de
govern i des d’oposició per lluitar con-
tra qualsevol manifestació d’aquest
signe. Hi serem les vegades que cal-
gui, ens manifestarem tantes ocasions
com sigui precís, per dir que no volem
feixistes ni a Sant Andreu ni enlloc.

L’ESQUERRA QUE
SEMPRE HI ÉS

ERC força l’aprovació d’un codi ètic 
que no permetrà contractar familiars

El darrer ple municipal de l’Ajuntament de
Barcelona va donar llum verda al codi ètic i
de conducta, la norma que fixa els principis
de bon comportament i transparència al
consistori. Esquerra Republicana ha contri-
buït de manera decisiva a l’aprovació del
codi, amb un punt que fixa que cal “abste-
nir-se de nomenar personal amb qui pugui
haver-hi conflictes d’interès familiar”. Els re-
publicans entenen que “l’ètica no pot limi-
tar-se al que diu la llei, sinó que ha d’anar
més enllà”. 

Instants després de l’aprovació del codi
ètic, el tinent d’alcalde Jaume Asens va as-
segurar als mitjans que l’aportació d’ERC no
canvia res, i que en el cas del personal de
confiança “l’elecció és lliure”. Asens, per tant,
deixava la porta oberta a seguir contractant
familiars. El portaveu republicà a l’Ajunta-
ment, Jordi Coronas, va respondre assegu-
rant que “si algú renuncia a l’ètica
emparant-se en cap llei, quedarà retratat”.
Coronas va demanar que el codi ètic s’apliqui
també retrospectivament en aquells casos
on hi ha hagut conflicte d’interès familiar.

Sant Andreu
Colau no comprarà els terrenys
de les casernes dels legionaris

@ERC_SantAndreu

Carlos Escuredo
Conseller de districte
d’ERC a Sant Andreu
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